



တၢ်ကစီၣ်အဖျၢၣ်

လၢစဲးပထုဘၢၣ် ၁၂သီ, ၂၀၂၀ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-20-5-NB1

ဖျၢၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်-တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး/သုးခိးကီၢ်ဆၢဒီး နီၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်ထုးဖးကရူၤအဘၢၣ်စၢၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ် တစီၢ် တလီၢ်တၢ်ယုၢ်မ့ၢ်ဖျိးဒီး တၢ်တြီယာ်တၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤသဘျ့ ဖဲတန့ဆါကီၢ်ဆၢ, လၢစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၀နံၣ်

ဖဲလၢစဲးပထုဘၢၣ် ၄သီ, ၂၀၂၀ နံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လဲၤ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး/သုးခိးကီၢ်ဆၢဒီး နီၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်ထုးဖးကရူၤအဘၢၣ်စၢၤယီၤ ယီၢ်ကုာ်သဝိအကပၤ, ယီၢ်ကုာ်ကရူၤ, တန့ဆါကီၢ်ဆၢ, ဖျၢၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးအံၤ ကဲထီၣ်သးဘူးဒီးဒုသဝိတဖၣ်အယီၤ လီၢ်ကဝီၤသဝိဖိတဖၣ် ဘၣ်ယုၢ်ထီၣ်ကွံာ် ခိဖျိပျံၤလဲၤ တၢ်ကဖိၣ်ပီၤတၢ်အယီၤ န့ၣ်လီၤ. သုးခိးကီၢ်ဆၢသ့ၣ်တဖၣ် ဟူးဂဲၤဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤဖျါအါထီၣ်အယီၤ တၢ်တြီမၤတံာ်တံာ် လီၢ်ကဝီၤသဝိဖိအတၢ်လဲၤ ထီၣ်က့ၤလီၤအိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲန့ၣ်လီၤ.¹

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး/သုးခိးကီၢ်ဆၢဒီး နီၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်ထုးဖးကရူၤအဘၢၣ်စၢၤ

ဖဲလၢစဲးပထုဘၢၣ် ၄သီ, ၂၀၂၀နံၣ် မ့ၢ်ယုၢ်လီၤ ၃း၃၀ နၣ်ရံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လဲၤ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး ခိၣ်ချ့သုး ရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခ.မ.ရ-၂၃၀) လၢအဘၣ်တၢ်မၤစၢၤအီၤလၢ သုးခိးကီၢ်ဆၢ (BGF) သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် -၁၀၁၇ ဒီး နီၣ်ခ့ၣ်ဘၣ် အ့ၣ်ထုးဖးကရူၤ (DKBA splinter group) အဘၢၣ်စၢၤယီၤ ယီၢ်ကုာ်သဝိအကပၤ, ယီၢ်ကုာ်ကရူၤ, တန့ဆါကီၢ်ဆၢ, ဖျၢၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝိဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဟ်ဖျါထီၣ်လဲၤ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ယံာ်ဝဲ ၂၅ မံးနံးယၣ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအနံၤန့ၣ်, သုးခိးကီၢ်ဆၢဒီး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးန့ၣ်လီၤဝဲဆူယီၢ်ကုာ်သဝိပူၤ ဒီးစးထီၣ်ခးဝဲ သုးဖိၣ်စု ကဝဲၤလၢအအိၣ်ဆိလီၤအသးဘူးဖဲန့ၣ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ် ကညီတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကရၢ (KNU/KNLA-PC) ဒီး ကညီဒီကလုာ် တၢ်ထူၣ်ဖျိးသုးမုာ်ဒိၣ် (KNLA) သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မၤကမၣ်ဝဲ ထံကီၢ်ဒီဘုၣ်တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးအလံာ် တၢ်အၢၣ်လီၤအဆၢဖိ-၅ (က) လၢအတြီဝဲ ကရၢလၢအဆဲးလီၤမံၤတဖၣ် တဘၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယာ်ဖဲ တၢ်ပ တုာ်တၢ်ခးဟီၣ်ကဝီၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ (လၢစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၀နံၣ်) အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ် ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤသကိးတၢ်တကၤ ဖဲ (ဖျၢၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်) အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲၤ လီၤတံာ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲး ရဲပှၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဒ်အံၤ မၤပျံၤမၤဖုးလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အယီၤ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲလၢ ဟံၣ်ဖိလၢ်တၢ်ပူၤ မ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီးအိၣ်သဒၢအသးလၢသ့ၣ်ထူၣ်အလီၢ်ခံမ့ၢ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. လၢခံကတၢၢ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်/BGF လူၤပိာ်ထွဲဝဲ န့ၣ်ခ့ၣ် ဘၣ်အ့ၣ်ထုးဖးကရၢ အသးဖိတဖၣ်အခံအယီၤ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အသးစးၣ်ပွဲး တုၤဆူသဝီအဂၤတဖၣ်လၢ ယီၢ်ကုၣ်, နိၣ် က့ၣ်ဒီး ထံကျဲၣ်ကရၢအပူၤ ဖဲ န့ၣ်လီၤ. တချုးတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဘၣ်န့ၣ် BGF သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၁၀၁၇ မၤစ့ၢ်ကီးဝဲ လီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်တဂၤလၢကကဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ် ပုၤန့ၣ်ကျဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

အါတက့ၢ်ပိာ်ခွါလၢဒိၣ်တုၤခိၣ်ပဲၤ ဖဲအ---သဝီ, နိၣ်က့ၣ်ကရၢအပူၤတဖၣ် ယုၢ်ထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပူၤ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် န့ၣ်ဟူဝဲလၢ တၢ်ကမၤန့ၢ်ဆူၣ်ကဲပိာ်တၢ် လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး/BGF အဂီၢ်ဟဲအိၣ်ထီၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ². လီၢ်ကဝီၤ သဝီ ဖိ တဂၤတဲဝဲလၢ “ပုၤပိာ်ခွါလၢသဝီပူၤတဖၣ် ပျံၤဝဲလၢတၢ်ကမၤန့ၢ်ဆူၣ်အကဲပိာ်တၢ်အယီၤ ယုၢ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲလီၤ. ဖဲသဝီ ပူၤအံၤ ပုၤပိာ်ခွါ ၂၀ ဂၤယၢ်ယၢ် ယုၢ်ကွံာ်ဒီးလဲၤအိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲလၢသဝီအချၢ တၢ်ခဲကျါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်လဲၤတၢ် န့ၣ် အဒုၣ်စၢၤကအိၣ် ၁ န့ၣ်ရံၣ်ယၢ်ယၢ်ညါ. အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲဖဲန့ၣ် ၃ သီယၢ်ယၢ်ဒီး ဟဲက့ၢ်က့ၢ်ဝဲဆူသဝီပူၤလီၤ. ဖဲတၢ် ကဲထီၣ်သးအဆၢကတီၢ် ယပါဘၣ်ယုၢ်ကွံာ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တယုၢ်ဘၣ်ဒု တၢ်ကဖီၣ်န့ၣ်အီၤ မၤအကဲ ပိာ်တၢ်လီၤ.” တၢ်အံၤကဲထီၣ်စ့ၢ်ကီးအသးလၢသဝီအဂၤတဖၣ် လၢကရၢသၢဘၣ်အပူၤ လၢအမ့ၢ် ကီးမူ, နိၣ်ဘိ, နိၣ် လၢ, ယီၢ်ကုၣ်, နိၣ်စ့ၣ်မ့ၢ်, နိၣ်က့ၣ်, နိၣ်က့ၣ်ဒီး ထံကျဲၣ်သဝီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤတၢ်ပိာ်ထွဲအလီၢ်ခံ

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ BGF သုးဖိလၢ သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၁၀၁၇ တဖၣ်အိၣ်ဆိးဒီးဝဲဖဲ ဖဲးဖးလဲၤသဝီ သီခါဖျၢအပူၤ န့ၣ်လီၤ. တုၤလၢ လါစးပထုဘၣ် ၈သီ, ၂၀၂၀န့ၣ် န့ၣ်ဒုၣ်လဲာ် အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးဝဲဖဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မၤယွဲဝဲ ထံ ကီၢ်ဒီးဘၣ်တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးအလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤ အဆၢဖိ-၅ (ဃ) လၢအတြိဝဲ ကရၢလၢအဆးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢၢ်တဖၣ် လၢတဘၣ်စူးကါတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါလီၢ်ဒ်သုးတၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်အသိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ်တယၢ်ဝဲလၢ တၢ်ဒုးအံၤ ဘျးစဲလိာ်အသးဒီး တၢ်မၤသံပယီၤသုးဖိခံဂၤဖဲ အလဲၤဘိၤဒဲတၢ် (အ လယံၤဘိုတဲဆက်သွယ်ရေးတၢ်ဝါတိုင်) တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အလီၢ်ကပၤ လၢအကဲထီၣ်တၢ်အသး တယံာ်တမိာ်ဖဲ လါအိၣ်ကူး ၃၀သီ, ၂၀၂၀ န့ၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ³. တၢ်လီၢ် အံၤအိၣ်သ့ၣ်လီၢ်အသးဖဲ ကျဲမ့ၢ်လီၢ်လံၤ လၢရၤမတံဒီး ကီးတရံးဝုၢ်အဘၣ် စၢၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဟ--- လၢအမ့ၢ် လီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်တဂၤဖဲ ဘ---သဝီ, ယီၢ်ကုၣ်ကရၢ ဟ်ဖျါဝဲလၢ BGFသုးဖိတဖၣ် သမံသမိးအီၤဘၣ်ယးတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အံၤ- “အဝဲသ့ၣ်သံကွၢ်သံဒီးပုၤ ဖဲလါစးပထုဘၣ် ၂သီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် သံကွၢ်သဝီခိၣ်န့ၣ်တဘျုးဂၤညါ, ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကမ့ၢ်ခိၣ်န့ၣ်လၢတၢ်ဖိခိၣ်ဒ်ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်တဖၣ် မၤလီၤအီၤလီၤ. ယတဲ အဝဲသ့ၣ် “ပမ့ၢ်ဒုၣ်သဝီခိၣ်န့ၣ် သနာ်က့ ပတသ့ၣ်ညါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်ကီးမံၤဒဲးဘၣ်. ပတကွၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤဟဲထီၣ်ဟဲ လီၢ်ကီးဂၤဒဲးစ့ၢ်ဘၣ်”. ဖဲမ့ၢ်နၢ်ခီန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကီးသံကွၢ်ဒီးယၤလၢလီၤတဲစိးဒီး.”

² မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါအါထီၣ်ဘၣ်ယး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး တၢ်ဖိၣ်န့ၢ်ဆူၣ်ပိာ်တၢ်အဂၤတဖၣ် လၢအကဲထီၣ်သးတချုးလၢ ၂၀၁၂ န့ၣ်န့ၣ်, ကွၢ်ဖဲ “ပျံၤစိးခံလၢအစၢၤယံၤ-လီၢ်ကဝီၤကမ့ၢ်ဖဲကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံာ်ထံးတဖၣ် အတၢ်ထီၣ်တၢ်ပာ်သးလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်ခ့ၣ်. တၢ်တီတၢ် တြၢ်ဒီးတၢ်သုးမ့ၢ်အဖီခိၣ်”, လါစးပထုဘၣ် ၂၀၁၉န့ၣ်.

³ ကညီၣ်တၢ်ကစီၣ်သန့. “[ကော့ကရိတ်မြို့ ပစ်ခတ်မှုမှ လက်နက်ကြီးတစ်လုံး လူနေအိမ်အနီးကျမုန်ခွဲ၍ ပြည်သူများစိုးရိမ် လျက်ရှိ](#)”, လါစးပထုဘၣ် ၂၀၂၀န့ၣ်.

စီၤဟ---တဲဖျါအါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ အဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ BGFသုးဖိတဖၣ်ဟးကွၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် အတၢ်လဲၤ ထီၣ်က့ၤလီၤန့ၣ်လီၤ. “တၢ်န့ၣ်တမ့ၢ်သုးခိးတၢ်အတြၢဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ခိးဒုၣ်တၢ်လၢကျဲကပၤန့ၣ်လီၤ. (...) နီၢ်နီၢ်ဒု ပအဲၣ်ခိးဟးထီၣ်ဟးလီၤဘျူဘျူဆိုဆိုလီၤသၢၣ်. (...) ဝဲပဟးထီၣ်ဟးလီၤအခါ အဝဲသ့ၣ်သံကွၢ်သံခိးပုၤဒ်အံၤ ပတူၢ် ဘၣ်တမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်. ယၤသ့ၣ် ယဘၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါပၢ်ဖျါယသးလၢ ယမ့ၢ်ပုၤသဝီဖိဝဲအံၤလီၤ.” လၢတၢ်ကဲထီၣ်သး နီၤအံၤအယီၤ တၢ်တြီယၢ်တၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤသဘျူအိၣ်ထီၣ်ဝဲ လၢလီၢ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. “တဘျီဘျီအဝဲသ့ၣ်ပျဲ သဝီ ဖိလဲၤ ဘၣ်ဆၣ်တဘျီဘျီတပျဲဝဲဘၣ်. မ့ၢ်လၢတၢ်သံကွၢ်သံခိးအိၣ်ထီၣ်နီၤအံၤအယီၤ နူသဝီပူၤ ပုၤသးစၢ်တဖၣ် တအဲၣ်ခိး ဟးထီၣ်ဟးလီၤလၢမ့ၢ်နၢၤခိးလၢၣ်ဘၣ်. ထဲမ့ၢ်ဆါခိးမး ဟးထီၣ်ဟးလီၤဝဲတမ့ၢ်လၢၣ်ဘၣ်. ပုၤတနီၤနီၤလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤ နီၤဝဲ ဝဲတၢ်လိၣ်အရှုဒိၣ်မ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်အဆၢကတီၢ်. အရှုမ့ၢ်တဒိၣ်ဘၣ်ဒု တလဲၤလၢၣ်ဝဲဘၣ်.” တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ မၤဘၣ် ခိးစ့ၢ်ကိး လီၢ်ကဝီၤတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၤခိးသမူအကျဲန့ၣ်လီၤ. “သဝီဖိတဖၣ် ပျဲတၢ်ခိးလဲၤယုအိၣ်ဘိၣ် လဲၤယု အိၣ်ညၣ် နီၤသိးလၢညါတဘျီလၢၣ်ဘၣ်. ပုၤမၤသ့ၣ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်စ့ၢ်ကိး ဟဲက့ၤအိၣ်ဘူးက့ၤဒီးသဝီလံ. အဝဲသ့ၣ်လဲၤ ယံၤယံၤ တဘျီလၢၣ်ဘၣ်. ပဟးဖိးဟးမၤတဘျီလၢၣ်ဘၣ်အယီၤ ခဲအံၤဒု ပတမၤတၢ်နီၤတမံၤဘၣ်.”

စီၤဟ--- တဲဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲ အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ လၢသုးဖိၣ်စုကဝဲၤအါဖုဟူးဂဲၤဝဲလီၢ်ကဝီၤအံၤအပူၤ အယီၤ န့ၣ်လီၤ. “ပဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ဂီၤတၢ်အါမး... ဝဲပလဲၤဆူသုးတဖုအအိၣ်န့ၣ် သုးအဂၤတဖုတဘၣ်အသးဘၣ်. ပအိၣ်လၢ သုးဖိၣ်စုကဝဲၤအါဖုအဘၣ်စၢၤအံၤဒု...ကီၢ်ကတၢ်လီၤ. ပဘၣ်အိၣ်မူညါသ့သ့ဘၣ်ဘၣ်လီၤ.”

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဝဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျူတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ် လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤနူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဝိခွဲးယၢ် အဂ့ၢ် အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါ တဖၣ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဝဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒုန့ၣ်လီၤ.



ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်-တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး သုးခိးကီၢ်ဆါဒီးဒိၣ်ခွၢ်ဘၣ်အၣ်ထုးဖးကရူၢ်အဘၢၣ်စၢၤ
ဒုးဆိၣ်ထီၣ်တၢ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးတစိၢ်တလီၢ်ဒီးတၢ်တြီယၢ်တၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤသဘျ့ဖဲတန့ဆါကီၢ်ဆၢ,
လါဖဲပထုးဘၢၣ်၂၀၂၀န့ၣ်

